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25 september 1964 in de Trêveszaa l, a angevangen 's morgens 
om tien uur 

Aanwezig: de minister-president Marijnen en de ministers 
Van Aartsen, Andriessen, Biesheuvel en Witteveen 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
De Bloek, Keyzer en De Meijer 
Alsmede drs.J.H. W. Hoogwater (plv. directeur- generaal 
van de BEB), mr.F.ltalianer ( Bui t enlandse Zaken), 
jhr.mr. E . van Lennep (thesaurier-~eneraal ), 
mr.H. Raben (Verkeer en Waterstaat ) , drs. D. M. Ri ng
nalda (Al gemene Zaken), dr.J.H. S~ie gelenberg 
(Sociale Zaken en Volksgezondheid), de heer D.P. 
Spierenburg (permanent vertegenwoordiger in Brussel ), 
en mr. J. Vrij (directeur-generaal van het Verkeer ) 

Secretaris: drs.J. Middelburg 

2. Het gemeenschappelijke vervoerbeleid in de EEG (Brief 
van de staatssecretaris van Verkeer en Waterstaat dd. 
23 september 1964 nr. 24988 en brief van de minister van 
Buitenlandse Zaken dd. 24 september 1964, nr. 141427) 

Minister Andriessen deelt mede, dat dit punt in de 
coördinatiecomrnissie is besproken en dat naar aanleiding van 
de opmerkingen de stukken op voortreffelijke wijze zijn bi j 
gewerkt. De minister-president zou in deze vergadering t wee 
kanten van de stukken willen bespreken nl. de tactiek en de 
concrete gedachten in de stukken. 

Staatssecretaris Keyzer zegt ter toelichting, dat 
hij heel lang heeft nagedacht over de vraag of het goed is 
over te gaan tot indiening van de onderhavige stukken. De 
positie van het Nederlandse vervoer is zodanig, dat de Neder
landse vertegenwoordi gers in de EEG praktisch alleen staan. 
Hier en daar (vooral in de Duitse Bondsrepubliek) is echter wel 
enig begrip voor onze positie ge groeid. Men zal moeten zien, 
dat het vervoer voor Nederland ook een exportprodukt is. In 
de coördinatiecomrnissie is de vraag besproken of fic cCFlijkheià 
i n de ~e ~tttkken wel goed is. Spreker zegt hieromtrent, da t i n 
de nota wel een aantal concessies worden gedaan, maar in feite 
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is dit niet meer dan waartoe men in Brussel in de afge -
lopen week al was gekomen. i[h:~ is voor ORS ~notig ; Riet 
gun~tig ie Q,O vQrQ,!~H~lsd9u..t91 voor hot v@rvoor Ji~Ei.t8.rVOor men 
in Br~88el voor Nederland nan 19% denkt. Wat de Rijnvaart 
betreft, wijst spreker erop, dat hier voor Nederland de 
grootste belangen liggen, in de eerste plaats met het oog op 
de ontwikkeling van de havens. Twee dagen geleden is de laat~ 

, J ._ ~~ . . A~ ste economische Rijnvaartconferentie i n Straatsburg gesloten 1 
~~~ Van Nederlandse kant is lgo~og~, Q,~t Q,@ onQ,9rn9~or~ in do Rijn 

~e/.., ~ ",tI. vaart tot overeenkomsten 11 Gorde verming van pools en eon 
~ ~ ~ venties l{unnen komeR. Deze gedachten zijn door deze conferentie 
,'..dIL di" in hoofdzaak overgenomen. Tevoren waren deze gedachten door 
-;r.-J ~'.~ Verkeer en Waterstaat met de Rijnvaartondernemingen (rede-

.' ' , rijen en particuliere schippers) besproken. Hierover bestonden 
~~.~ ) moeilijkheden met de particuliere schippers, die echter 

vooral door toedoen van de voorzitter van de SER, drs.De Pous, 
~ ~~ aw in belangrijke mate zijn weggenomen. Bij de behandeling van 
~4 ~~~ deze gedachten in de centrale commissie voor de Rijnvaart 
~~ ~ verwacht spreker, dat ,Irrankrijk do WoQ,orl~na.sQ g~dachten ~aJ 
lw.4 J! steunen ovenals België, Hlaar de Duitsers durfden tot nu toe 

NtUAd ~ hierop niet po~itiof t~ reageren. 
ifl ~~'.~ Wat de spoorwegen betreft ziet spreker nog niet, dat 
~ ~ ~~ Nederland veel aanhang zal krijgen voor zijn standpunt. 
I I ~ _ _ $-. r Op dit punt bevatten de onderhavige ~tukken geen concessies. 
~Jw ~~ Wel blijkt hieruit welke richting de Nederlandse regering 
~ ti. g.~ , uit wil. 
""-.... ~. t.;J.~ h De minister-presi dent interesseert zich voor de 
Mn, U OAi ~dJ",- houding van de EEG-commissie en het lid van de commissie dat 
~.~ ~ ~~ de vervoerszaken behandelt. Ten aanzien van de landbouwsec-

.~r· tor heeft spreker de ervaring, dat de EEG-commissie gemakkelijk 
~ A""""" ~K. met voorstellen komt, maar tijdens de vergadering van de EEG

raad ook gemakkelijk weer nieuwe voorstellen doet. In die 
situatie moet men zeer voorzichtig zijn om zelf voorstellen 
te doen, aangezien men dan al gauw op een hellend vlak komt. 

De heer Spierenburg acht het een uitstekend stuk, 
dat op duideli~ke wijze het Nederlandse standpunt weergeeft. 
Men moet echter niet verwachten, dat de andere vijf regeringen 
zullen denken, dat dit nu de grote concessies van de Neder
landse regering zijn om tot overeenstemming te komen. Wat 
de spoorwegen betreft heeft spreker in de KSG al duidelijk 
ervaren hoe de andere vijf partners dit vraagstuk zien. Aan
gaande de Rijnvaart zal men moeten proberen wat men kan berei
ken. Het is daarbij van belang, dat men het capaciteits.vraag
stuk dat door de Nederlandse regering is aanvaard, in de Rijn
vaartcommissie brengt. Zo iets kan nuttig zijn om de voorge
stelde margetarieven te kunnen torpederen. Spreker stelt aan 
staatssecretaris Keyzer de vraag wanneer deze stukken op tafel 
komen. Als zij vroegtijdig komen, kunnen zij onderwerp van be
spreking vormen in de volgende vergadering van de EEG-raad 
van de verkeerministers. De stukken kunnen ook wat later worden 
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ingediend, waarbij men dan afspreekt, dat ze na een voor
bereiding in ee~ tweede vergadering van de verkeerministers 
komen. 's Middags vergadert spreker al met de andere permanen
te vertegenwoordigers hierover. Tenslotte meent spreker, 
dat het capaciteitsvraagstuk dat in de nota nog onduidelijk 
is gehouden interdepartementaal nader bekeken moet worden, 
aangezien hier nog haken en ogen aan zitten. 

Staatssecretaris Keyzer antwoordt, dat het moment 
van indiening van stukken van groot belang is. Hij meent ook, 
dat over dit vraagstuk nog geen beslissing kan worden ge
nomen in de bijeenkomst van de verkeerministers op 20 oktober. 
Spreker wil de nota tevoren persoonlijk aan de vijf ministers 
overhandigen. Hij is voornemens de volgende week met de 
Duitse minister Seebohm, die nu voorzitter is, te spreken. 
Als met hem overeenstemming over de zaak bestaat, is dat 
van belang. Hij zou voorts de nota een week van tevoren aan 
de EEG-commissie en de vijf ministers willen geven en ook de 
Nederlandse pers willen inlichten. Verder worden de Kamer
commissie, de SER en de vice-pre sident van de Hoge Autoriteit 
ook tevoren ingelicht. Wat de RijLvaart hetreft meent spreker, 
dat de heer Spierenburg een nuttige suggestie heeft gedaan; 
hij zalLvoor een stuk hierover zorgen. Op een vraag van de 
minister-president antwoordt spreker , over de houding van het 
behandelende lid van de EEG-commissie, Schauf" dat hij ons 
bijzonder slecht gezind is. Spreker wil over aeze zaak dr. 
Mansholt, die aan de Kamer van Koophandel in Rotterdam 
heeft laten weten~ Nederlandse voorstellen te willen steu
nen, nog benaderen. De heer Spierenburg wil ook nog met de 
heer Schaus spreken; hij zou hem dan ook deze nota kunnen 
aanbieden. Staatssecretaris Keyzer stemt hiermede in. 

Staatssecretaris De Meijer s te lt de vraag of het 
opportuun is om nog vóór de discussie in de EEG-raad op volle 
gang is, van Nederlandse zijde al van onze zwakheid te ge
tuigen. Spreker denkt voor de behandeling van deze vervoers
zaken ook aan het bereiken van een package-deal in de EEG
raad. De minister-president merkt op, dat staatssecretaris 
Keyzer al enige malen heeft geprobeerd tot een deal te komen, 
maar dat het noch in de EEG-raad noch in de bilaterale 
onderhandelingen lukt iets te vinden. Als Nederland echter maar 
afwacht, loop het de kans van de ene moeilijkheid in de andere 
te geraken. Zo gezien kan een nieuw stuk wel nuttig zijn. 
Indiening hiervan maakt het de EEG-commissie niet makkelijker. 
Staatssecretaris Keyzer is het met de uiteenzetting van de 
minister-president geheel eens. Hij had graag, dat het kabinet 
hem wat wisselgeld had gegeven, maar het heeft niets kunnen 
vinden. Spreker zal/Opnieuw g ien of hij nog Hiet ieto lran 
kamon. 

Minister Andriessen wijst erop, dat de vervoers
zaak in de ERG op 1 januari 1966 geregeld moet zijn. Tegen die 
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tijd komt Nederland op een aantal terreinen in een moeilijke 
positie; wij groeien in Brussel o.a. ook Inzake het ener
giebeleid naar een nare marathon toe. Het is nu een vraag
stuk van tactiek of het verstandig is deze zaken te regelen 
vóór deze marathonzitting of niet. Spreker meent, dat 
staatssecretaris Keyzer verstandig doet om de vervoerszaak 
erbuiten te houden. Het is echter wel nodig het gehele pakket 
voor bedoelde marathon nog eens te bezien. Staatssecretaris 
~eyz~ antwoordt, dat hij een samenspel van groot belang acht. 
et is voorts juist, dat Nederland na 1 januari 1966 in de 

EEG-raad overstemd kan worden. SprekerLherinnert in dit ver
band aan de uitlating van de Fra~se minister-president, 
dat dit moeilijk aanvaardbaar zal zijn, als een levensbelang 
van het land op het spel staót. Minister Andriessen wijst erop, 
dat Nederland deze stelling niet zal kunnen aanvaarden. 

De minister-president neemt aan, dat ook staatssecre
taris Keyzer in het achterhoofd heeft, dat op 1 januari 1966 
de noodzaak van unanimiteit in de EEG-raad verdwijnt. Spreker 
acht de opmerking van minister Andriessen inzake de mogelijk
heid van een marathon juist; hij denkt voorts aan de over-
gang naar de tweede etappe. De heer Spierenburg begrijpt de 
zorgen van minister Andriessen, maar hij meent, dat het 
thans nog.te vroeg is om dit in behandeling te nemen. De 
ambtsvoorganger van staatssecretaris Keyzer heeft geprobeerd 
een soort package deal te maken, maar het kabinet wilde dat 
toen niet. Voor het beleid is het van belang te weten of in 
het geval onderdelen van de vervoersector in Brussel geregeld 
kunnen worden hiertoe ook wordt overgegaan of dat men de gehele 
zaak tegelijk wil regelen. Staatssecretaris Keyzer antwoordt, 
dat zijn gedachten niet geheel gelijk lopen aan die van zijn 
voorganger. Het is ook niet zijn bedoeling om bijv. het 
gehele Nederlandse vervoer over de weg op te offeren. Ten 
aanzien van de spoorwegen zal zo nodig ook nog iets kunnen 
worden toegegeven, maar in het binnenland kunnen wij geen 
minimumtarieven voor het spoorwegvervoer hebben. Minister 
Andriessen begrijpt, dat de harde kern bij staatssecretaris 
Keyzer de Rijnvaart is. Staatssecretaris Keyzer antwoordt, dat 
politiek in Nederland het wegverkeer het zwaarste is, maar 
voor de economische belangen van ons land is dit de Rijnvaart. 
Op een vraag van minister Witteveen omtrent de spoorwegen ant
woordt spreker, dat op het punt van de sanering de Nederlandse 
spoorwegen veel verder zijn dan die in de andere EEG-landen. 
In de Duitse Bondsrepubliek is nu een voorstel aanhangig om 
secundaire lijnen af te snijden, terwijl men in Frankrijk ook 
wat in die richting wil doen. De secretaris-generaal van de 
internationale unie van spoorwegen is niet zo gelukkig met de 
activiteit van de EEG-commissie ten aanzien van de spoorwegen. 

He t is ••••• 
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Het is misschien mogelijk, dat op dezelfde wijze, als met 
de centrale Rijnvaartcommissie wordt gewerkt door de spoorweg
unie hierbij in te schakelen. 

Minister Witteveen kan de tactiek moeilijk beoorde
len, maar meent, dat men in de argumentatie meer de nadruk 
moet leggen op wat het EEG-verdrag voor het algemeen belang 
v erlangt, in ,p laats van het eigen belang te zeer op de voor
grond te stellen. In de coördinatiecommiss ie is ook al een 
opmerking gemaakt, dat meer gewezen moet worden op schade 
aan de algemene belangen. Spreker wee t niet of het van zo 
grote betekenis is, dat het Nederlandse belang met nog meer 
cijfers geschetst worden. Als de Nederlandse regering ten aan
zien van een beslissing een uitspr ak van het Europese Hof zou 
moeten vragen, zal men zich nu al in zijn argumentatie moeten 
baseren op wat het EEG-verdrag eist. Staatssecretaris Keyzer 
antwoordt, dat de theoretische argumenten al herhaaldelijk van 
Nederlandse zijde naar voren z ij n gebracht. In de nota w0rdt 
ook al verscheidene malen het belang van de gemeenschap, aan
gehaald. Spreker vindt het een beetje moe il ijk om zich daar L 
achter te verschuilen, als hij strijdt voor het Nederlandse 
belang. Minister Andriessen merkt op, dat na de besprekin€ 
in de coördinatiecorrÜnissie op het algemeen belang een wat 
'sterker ac cent is gelegd. TIe heer Spierenburg geeft staats
secretaris K_eyzer in overweging in zijn inleiding- meer over 
het gemeenschapsbelangop te nemen en vervolgens -aan t 'e geven, 
waartoe hij bereid is om tot overeenstemming in deEEG-raad 
-te komen, wat tot nu toe van Ne.derlandse kant' nog niet is 
gedaan. 

Staatssecretaris 'TIe Meijer heeft-- begrepen, dat .. 
staa~ssecremaris Keyzer verschillende vervoerssectoren be-

, langrijk vindt, maar het zwaartepunt ziet liggen bij de Rijn
vaart. Spreker wijst er echter o~, dat de Rijnvaart wat werk 
gelegenheid betreft van minder -grote b9tekeni~ i~ on dat mon 

"veer het ffiaOOaYCrvo,er ook van anG9r@ miàdeJ ~n (pi jpJ i~n) 
~ebruik ~aat maken. Daartegenover staat, dat het w@gvervoer 
~e~! win~tgevenà is. Staatssecretaris Keyzer antwoordt, dat 
JUlst door de toeneming van het autoverkeer de waterweg weer 
een grotere rol gaat speleno 

Mînister Witteveen meent, dat het gemeenschapsargu
ment sterk gesteld moet worden. Staatssecretaris Keyzer ant
woordt, dat dit in het grote stuk op blz. 1 in de derde alinea 
duidelijk wordt gesteld. TIe minister-president is het met 
minister Witteveen eens, dat het ook in de kleine nota ge- ' 
steld moet worden. Staatssecretaris Keyzer stemt hiermede in. 

Minister Andriessen ••••• 
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l 1 grote betek'enis wordt o.a. ten gevolge 

van de 
andere 
staat, 

duwvaart en dat men voor het massave~Toer ook van 
middelen (pipe-line) gebruik gaat maken. Daartegenover 
dat het wegvervoer per tonnage meer arbeidsintensief is 



Zeer Geheim - 6 - rez 
25 s ep t ember 1964 

Minister Andries sen acht het van groot belang, 
dat in het geval de systemat i e k van marge tarieven zo u moeten 
worden aanvaard deze tarieven in Nederland dan gebaseerd 
zullen moeten zijn op de eigen kosten~ dus niet op de 
kos t en in Be lgië of in andere landen. Staatssecretaris 
Keyzer merkt op, dat Nederland e n Be l gië een liberalisatie
overeënkomst terzake hebben ge slote~ 

De heer Spierenburg antwoordt . op een vraag van de 
minister-president, dat hij nog con tac t me t s taatssecretaris 
Keyzer zal ognemen ove r de wi j ze waarop h et overleg in de raad 
van permanente vertegenwoordigers zal worden gevoerd. 

De raad verenigt zich ver~olgens met de s tukken en de 
procedures die thans zijn besproken. 

3. Ingekomen stuk~en en mededelingen 

a. Besprekingen over een gemeenschappeli j ke s u ikermarkt 

Minister Witteveen vraagt aan minis t er Biesheuvel 
of zich in Brussel bij de bespreking van voors t ellen over 
een gemeenschappelijke suikermarkt al bepaalde lijne n af te
kenen 9 die dan in de raad besproken kunne~ worden. Minis t er 
Biesheuvel kent de zorg van minister Witteveen op dit punt, 
maar kan hem in zoverre geruststellen, dat hij deze zaak in 
Brussel heeft opengehouden voor ove r leg met zi j n ambtgeno t en 
van Economische Zaken en Financiën. De voorbereiding van dit 
punt kan ook aan het bestaande werkgroepje worden opge dr agen. 
De raad verklaart zich hiermede akkoord. 

3 b. Euratom 

Minister Andriessen is geschrokken van het bericht 
dat het Europese Parlement de Franse visie inzake Euratom 
is bijgevallen. De heer Spierentur.g deelt mede, dat 's middags 
in de raad van permanente vertegenwoordigers hierover gesproken 
zal worden. Hij zal trachten de zaak te sturen in de richting 
van het compromis, dat door Chatenet is voorges t eld. Mi n i s t er 
~ndriessen kan daarmee nog wel instemmen,maar men zal n i et 
verder kunnen gaan. 

De secretaris, 
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